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PROTOKÓŁ Nr 18/2011 
z posiedzenia Komisji Kultury i Oświaty  

i Komisji Rewizyjnej 
z dnia 28 września 2011 r. 

 
 
W posiedzeniu udział wzięli: 
a/ pięciu członków Komisji Kultury i Oświaty  - wszyscy obecni, 
b) czterech członków Komisji Rewizyjnej – wszyscy obecni, 
c) Jadwiga Karaś – Przewodnicząca Rady Gminy 
d) Agnieszka Łomża – Z-ca Przewodniczącej Rady Gminy, 
e) dyrektorzy szkół – wg listy obecności   
 
 
Porządek obrad: 
 
 1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad. 
 2. Zatwierdzenie porządku obrad. 
 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 

4. Funkcjonowanie dowozu uczniów do szkół na terenie gmin y. 
 6.  Sprawy bieżące. 
 
 
Ad. 1-3 
 
 Posiedzenie Komisji otworzyła Przewodnicząca Komisji Kultury i Oświaty Elżbieta 
Fryckowska. Zapoznała radnych z porządkiem obrad, który został jednogłośnie przyjęty. 
Jednogłośnie przyjęto protokół z poprzedniego posiedzenia. 
 
Ad 4 
 Elżbieta Fryckowska na wstępie krótko przedstawiła informację na temat 
funkcjonowania dowozu do szkół. 

1. Szkoła Podstawowa w Dębnicy Kaszubskiej: PKS, Gimbus (kierowca – S. Dołżycki), 
Mitsubishi (kierowca – M. Świerczek). 

2. Zespół Szkół w Dębnicy Kaszubskiej – PKS i Gimbus (kierowca – S. Dołżycki). 
3. Szkoła Podstawowa w Motarzynie – PKS. 
4. Szkoła Podstawowa Gogolewo – autobus szkolny (kierowca - P. Skóra), Mitsubishi 

(kierowca – M. Świerczek). 
Następnie oddała głos dyr. A. Machalewskiej i B. Spierewce - Tyrkinhejm. 
Paweł Pałubicki – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej poprosił o przyniesienie map, aby  
p. dyrektor obu szkół kolorami naniosły trasy przejazdu, co będzie bardziej czytelne dla 
zebranych.  
Okazało się, że prośba ta sprawiła sporo kłopotu dyr. A. Machalewskiej, na co zwróciła 
uwagę Przewodnicząca Rady Jadwiga Karaś.  
Następnie obie panie dyrektor przedstawiły szczegóły dojazdu; dyr. A. Machalewska  
w formie pisemnej (zał. Nr 1 do protokołu), dyr. B. Spierewka – Tyrkinhejm ustnie, po 
konsultacjach telefonicznych, gdyż jak stwierdziła, nie otrzymała informacji, aby przedstawić 
grafik w formie pisemnej. 
Następnie zebrani zadawali pytania, próbując ustalić, czy przedstawione rozwiązania są 
optymalne. 
Pytano o: 

- ilość miejsc w autobusach, 
-  czy jest możliwość zamiany obsługiwanych tras? 
- jak wygląda bezpieczeństwo dzieci? 
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- czy szkoła może wnioskować o opiekę nad dziećmi w autobusach? 
- czy za bezpieczeństwo dzieci odpowiada kierowca? 
- kto odpowiada za bezpieczeństwo dzieci oczekujących na przyjazd autobusu? 
- gdzie te dzieci oczekują? 
- co dzieje się z nimi, kiedy dojadą do szkoły? 
- jak długo uczniowie oczekują w szkole na rozpoczęcie lekcji i po ich zakończeniu w 

świetlicach szkolnych? 
- dlaczego dowozimy uczniów niezgodnie z zapisami w Ustawie o systemie oświaty? 
- jakie jest „obłożenie” poszczególnych kursów?  
- na czym polega tzw. przerywany czas pracy kierowców, dlaczego się go od nie-  

-dawna stosuje? 
- czy „tabor szkolny” – gminny poza dowozami i odwozami może być wykorzystywany 

na inne cele oświatowe, np. dowóz na zawody sportowe, teatr, kino, wycieczki, 
basen? 
Radni I. Tabaka i M. Mnich zauważyli, że brak w Dębnicy Kaszubskiej autobusu 

(kierowca – P. Skóra) bardzo utrudnił życie szkół. Nie mają choćby możliwości wyjazdu na 
zawody sportowe, konkursy.  Również te organizowane na terenie gminy stoją pod znakiem 
zapytania, bo nie ma czym dowieźć dzieci. 

Przewodniczący P. Pałubicki stwierdził, że przecież nauka to nie tylko siedzenie w 
szkole na lekcjach, ale także udział w imprezach sportowych, kulturalnych, wycieczkach 
klasowych. A to w obecnym systemie dowozu jest prawie niemożliwe. 

Przewodnicząca E. Fryckowska zauważyła, że faktycznie, kiedy w Dębnicy 
Kaszubskiej były oba autobusy, ich wykorzystanie było pełniejsze.  

Z takim postawieniem sprawy nie zgodziła się Przewodnicząca Rady J. Karaś- wg 
niej autobusy mają być tylko do dowozów, a nie do innych rzeczy (konkursy, zawody, 
imprezy). 

Przewodniczący P. Pałubicki odpowiedział, że jego zdaniem, to za mało, bo mając 
taki tabor, powinno się go wykorzystać również komercyjnie, aby na siebie zarobił. 

Następnie oddano głos dyr. I. Warkockiej, która przedłożyła w formie pisemnej 
harmonogram dowozu do Gogolewa i Borzęcina (załącznik Nr 2 do protokołu).  

Przewodnicząca Komisji Kultury i Oświaty E. Fryckowska zapytała o „obłożenie” 
autobusu, który otrzymała. P. dyrektor przyznała, że rano jeździ wypełniony, ale po lekcjach 
już nie – bo wykonuje 2 kursy, aby dzieci nie musiały zbyt długo czekać po zakończonych 
lekcjach i wobec tego jest tylko w połowie wykorzystany. 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej P. Pałubicki pytał, gdzie „garażuje” autobus. Gdy 
otrzymał odpowiedź, był zdziwiony, że wykonuje puste kursy. Zapytał również jaka jest 
możliwość skorzystania z niego przez inne szkoły.  P. dyrektor I. Warkocka poinformowała, 
że prawie żadna, gdyż po rozwozach oczekuje on w Borzęcinie (około 3 godziny), a przerwa 
i odległości, jakie musiałby pokonać, pozbawiłyby ją możliwości odwozu dzieci w określonych 
godzinach. 
Dyr. I. Warkocka zaskoczyła komisje stwierdzeniem, że tak naprawdę autobus to dla niej 
kłopot i dodatkowe obowiązki, zrzucone na jej barki. Była bardziej zadowolona, kiedy 
korzystała z dowozu PKS. Zaznaczyła jednocześnie, że nie zgadza się z nierównym 
traktowaniem dzieci – chodzi o to, że jedne dzieci dowozi się poniżej 3 km, a inne nie. 
Zdumienie wypowiedzią p. dyrektor okazała p. Przewodnicząca J. Karaś, przypominając, że 
to ona sama walczyła o to, aby autobus przeszedł wraz ze zmianą obwodów pod jej zarząd. 
P. dyr. Warkocka odpowiedziała, że to nieprawda. Autobus miał być „kartą przetargową”  
p. Wójta, aby uspokoić nastroje przede wszystkim w Borzęcinie i sąsiednich wsiach. 
    Radna B. Stachowicz potwierdziła słowa p. dyrektor, że dochodzą ją głosy rodziców, że 
nie są zadowoleni z obowiązujących rozwiązań. 
 Zastępca Przewodniczącej A. Łomża zwróciła się do dyr. A. Machalewskiej z prośbą  
o wyjaśnienie zamieszania z dowozami w pierwszych dniach roku szkolnego. 
Dyr. A. Machalewska odpowiedziała, że winne zamieszania jest PKS, które nie 
zainteresowało się, ile dzieci mają dowozić. Po interwencjach dyrekcji podstawiono 
dodatkowy autobus i takie sytuacje, jak opisano  w artykule w „Głosie Pomorza”, nie mają już 
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miejsca. Radny Z. Botwinionek potwierdził słowa p. dyrektor. Dyrektor Machalewska 
stwierdziła również, że dowóz jest monitorowany przez nią i przez dyr. A. Rak. 
Radny I. Ziółkowski zapytał, czy kierowca ma prawo zabierać „zwykłych” pasażerów i 
sprzedawać im bilety. Padła odpowiedź, że tak, ale zawsze pierwszeństwo mają dzieci 
szkolne. 
Radny I. Ziółkowski zwrócił jeszcze uwagę, że dzieci ze szkoły podstawowej w Dębnicy 
Kaszubskiej nie mają bezpiecznych warunków podczas wysiadania przy szkole. 
Zaproponował, aby wystąpić o zgodę na wycięcie drzew przy sali gimnastycznej a wtedy 
powstanie tam bardzo bezpieczna zatoczka. 
Przewodnicząca E. Fryckowska zwróciła się do dyr. Machalewskiej, aby jak najszybciej 
wystosowała pismo do Wójta w tej sprawie. Stwierdziła również, że chyba czas wreszcie 
skończyć z nierównym traktowaniem dzieci: albo dowozimy wszystkie, bez względu na 
przepisy rygorystycznie przestrzegamy zapisów ustawy. 
 Podsumowując dyskusję, Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Paweł Pałubicki, 
stwierdził, że obecnie funkcjonujące rozwiązanie dowozu do szkół nikogo nie zadowala. 
Komisje – wspólnie – postanowiły skierować do Wójta wnioski, do pilnej realizacji. Uzyskane 
odpowiedzi pomogą nam podczas dyskusji nad przyszłorocznym budżetem. 
 
WNIOSKI:  
 

1. Przedstawić wykładnię prawną dotyczącą konieczności zapewnienia opieki nad 
dziećmi dowożonymi do szkół. 

2. Przedstawić wykładnię prawną dotyczącą dowozu dzieci do szkół ( 3 – 4 km). Czy  
odległość ta liczy się od miejsca zamieszkania (dom), czy od odległości miejscowości 
od szkoły. 

3. Zlecić specjalistom profesjonalne opracowanie kwestii dowozu do szkół wraz z 
Kosztami na terenie całej gmin y uwzględniając wersje:  

a) korzystamy tylko z firm zewnętrznych (PKS, NORD, inne), 
b) korzystamy z wersji mieszanej (firmy komercyjne + transport gminy), 
c) wyłączamy jeden z autobusów gminnych i przeznaczamy go na działalność 

pozalekcyjną szkół i inne wyjazdy tak, aby „zarabiał na siebie”. 
d) inna wersja zaproponowana przez specjalistów . 

Na tym wspólne posiedzenie komisji zakończono. 
 
Protokołowała: 
Elżbieta Fryckowska 
                                                                Przewodniczący                                    Przewodnicz ąca 
                                                             Komisji Rewizyjnej                         Komisji Kultury i Oświaty  
 
 
                                                         Paweł Pałubicki                                 El żbieta Fryckowska 
 
 

 


